
Procés Participatiu de la Ciutadania Adolescent de Barcelona
Dinamització de les sessions Grup-Classe

D5 - RETORN POLÍTIC SANT ANDREU
Data: 17/11/2021, de 9’30 a 10’30h

Assistents: Gemma, Ariana, Sergi, Reda representants de l’Institut Príncep Viana

Dinamitzadora: Descoberta (Israel Palacio)

Ajuntament: Regidora Lucía Martín, Conseller Tècnic Gerard Sentís, Pilar Lleonart (responsable de

Barcelona, ciutat educadora) i Adoración Garmón (referent tècnica d’educació)

Acompanyen també la trobada la referent del centre Sílvia Escalona, així com el referent de Direcció

d’Educació de l’Ajuntament José Cano.

OBJECTIUS

L’objectiu principal de la trobada és obtenir el retorn de l’Ajuntament i saber què en pensa de les
accions proposades: quin és el procediment per poder-les desenvolupar o, en cas que s’hagin
desestimat, per quines són les raons de pes que no han permès seguir amb aquesta línia.

DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ

Israel, moderador de la trobada, fa una petita explicació dels objectius de la reunió d’avui i
presentant als adolescents assistents. La regidora del districte agraeix la participació i els dona la
benvinguda. A partir d'aquí les persones joves comencen a plantejar les propostes treballades
durant el procés participatiu i contextualitzen així el motiu de la trobada.

La Ciutadania Adolescent ha tingut accés prèvia trobada a l’avenç de resposta feta per part de

l’ajuntament, tot i això, no s’ha pogut fer un treball previ per concretar les preguntes que se li

farien a la regidora d’acord amb l’avenç de resposta. Així doncs, s’ha comptat amb el treball previ

que es va fer tenint en compte els tres possibles escenaris per a cada proposta: un en el que la

resposta a la proposta fos “si”, un altre que fos “no” i un tercer escenari que fos “ja s’està fent

alguna cosa semblant al proposat”.

La regidora comença donant resposta a la proposta relacionada amb la NETEJA DEL DISTRICTE. Fa

referència a la situació excepcional que s’ha viscut durant la pandèmia i que ha obligat a

l’ajuntament a prioritzar el més urgent, deixant altres assumptes en “stand by”. Calia fer front a

emergències. A mesura que la situació s’ha anat normalitzant, l’ajuntament ha anat recuperant la

seva activitat i ha reprès projectes que havien quedat parats. La regidora assegura que ara s’està

més al carrer, s’ha reforçat la neteja i el manteniment. Fa referència al programa Cuidem

Barcelona, que suposa un conjunt d’accions adreçades a resoldre incidències a curt i mitjà termini

a carrers, parcs i places, i que suposa una inversió de 70 milions d’euros fins al 2023.

També fa referència a les Taules d’Espai Públic de Sant Andreu, on es fan reunions obertes al veïnat

amb els equips de neteja i parcs i jardins. La regidora convida als joves a participar de les taules,

per tal d’ajudar a fer una diagnosi d’on caldria reforçar les actuacions de neteja i manteniment.

També perquè coneguin aquest espai de participació i avaluar-ne el funcionament. Interessa la

mirada dels joves per saber si aquest òrgan està funcionant correctament. Convida als joves a

https://ajuntament.barcelona.cat/premsa/2021/10/04/es-desplega-cuidem-barcelona-el-pla-de-manteniment-integral-de-lespai-public-de-la-ciutat/
https://ajuntament.barcelona.cat/premsa/2021/10/04/es-desplega-cuidem-barcelona-el-pla-de-manteniment-integral-de-lespai-public-de-la-ciutat/
https://ajuntament.barcelona.cat/santandreu/ca/noticies/impuls-de-la-taula-de-treball-despai-public-de-congres-indians_1116556
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deixar els seus contactes, de manera que els puguin convocar a la pròxima edició de la Taula. Es

compromet a enviar els protocols actuals de neteja al districte per tal que valorin si són suficients,

i que detectin els punts forts i dèbils.

Tanmateix, informa de l’existència de l’Aula Ambiental, on poden rebre formació i participar

d’activitats. Destaca també que des del districte s’intenta treballar la corresponsabilització en

matèria de neteja i manteniment d’espai públic, per tal d’involucrar tota la ciutadania, ja que, a

més de les inversions i esforços que es fan des del districte, cal una conscienciació de la necessitat

de mantenir l’espai públic.

Els representants de la ciutadania adolescent de Sant Andreu agraeixen haver estat convidats a

la Taula d’Espai Públic, i es comprometen a seguir-ne l’activitat, i miraran de valorar el seu

funcionament. Pregunten com es podria millorar la comunicació amb els districtes, i es contesta

que si us plau facin arribar els seus contactes per tal de poder ser convocats a les Taules.

Pel que fa a la proposta d’ESPAIS PER A GRAFITIS, sembla que és una proposta que agrada als

responsables del districte. Indiquen que no és fàcil trobar la disponibilitat d’espais públics per

poder plasmar art urbà, ja que sovint pertanyen a algun propietari. És una idea que es podria

vehicular a través de l’Espai Jove Garcilaso, a l’espai de trobada Intercanviador, i/o la Nau Bostik.

Es comprometen a parlar amb Habitatge per veure si es pot fer a l’espai Casernes 2022, on s’està

construïnt habitatge i comptarà amb un Espai Jove.

Els joves matisen que la seva idea era crear un espai estable on poder desenvolupar art urbà i

fer-hi tallers, classes, facilitació de material, etc. En aquest sentit, la regidora es mostra convençuda

que els responsables de la Nau Bostik estaran entusiasmats de col·laborar en aquest projecte,

potser fins i tot amb la implicació d’algun artista urbà. Es compromet a organitzar una trobada

amb els responsables de l’espai per tal que els joves el coneguin i puguin començar a donar

forma al projecte. D’aquesta manera es dona resposta a les preguntes de les adolescents, que

volien saber quan es podria posar en marxa el projecte i com podrien col·laborar-hi.

Pel que fa als ESPAIS DE JOCS DESTINATS A JOVES, s’apunta que el districte ja fa esforços per

instal·lar jocs a parcs i places que puguin gaudir els joves, però és difícil. Es fa esment al pop del

parc de la Pegaso, però es conclou que no és apte per joves de la seva edat, està pensat per infants

més petits. En aquest sentit, la regidora els pregunta què els agradaria que hi hagués en aquestes

zones de joc. Els proposa muntar unes jornades de “brainstorming” o ideació col·lectiva amb els

joves per tal que puguin dir com els agradaria que fossin aquests jocs.

El dinamitzador pregunta als adolescents si volen afegir alguna cosa més, i aquests es donen per

satisfets amb les respostes rebudes. La regidora agraeix la feina de les representants, i el

dinamitzador agraeix igualment l’atenció per part dels responsables del districte, i s’acomiada la

sessió, emplaçant als joves a seguir treballant en aquestes línies:

● Assistir i avaluar el funcionament de la Taula d’Espai Públic de Sant Andreu

● Fixar una visita amb els responsables de la Nau Bostik per explicar el projecte de l’espai per

grafitis

https://ajuntament.barcelona.cat/santandreu/ca/serveis-i-tramits/aula-ambiental
https://espaijovegarcilaso.org/intercanviador/
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● Muntar unes jornades d’ideació col·lectiva per concretar com podrien ser els espais de joc

destinats a joves.

Després de la sessió de retorn polític, s’evidencia la manca d’informació que els joves tenen del

funcionament del districte pel que fa al manteniment de l’espai públic. Amb la resposta del

districte els joves ara són més conscients de les actuacions concretes que es fan, la seva

organització, i com poden ampliar la informació que en tenen. S’han fet conscients dels espais de

participació que tenen a l’abast per tal de poder donar la seva visió i influenciar en el model de

neteja i manteniment del districte. A més, se’ls ha convidat a avaluar críticament el funcionament

d’aquest òrgan, i s’han compromès a participar-hi.

La resposta a la proposta dels espais per garffitis i als espais de joc destinats a joves ha estat

positiva, i s’ha generat un compromís per part dels polítics i dels adolescents a trobar un espai

òptim per a la seva implementació. També s’ha generat un canal de comunicació que permetrà

convocar als joves a trobades, reunions, jornades d’ideació, etc.


